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روزنه

»آتش به اختیار«؛ مجوز فعالیت های 
خودجوش فرهنگی برمدار قانون

ناص�ر مؤمنیان: ام��روز فرهنگ تقریبا یکی 
از حلقه های مفقوده در کش��ور محس��وب 
می شود و رهبر معظم انقلاب چندین سال 
اس��ت به این امر اش��اره دارند و این نشانه 

اهمیت ماجراست.
امروز دش��منان نظام مقدس جمهوری 
اس��لامی ای��ران در جنگ ن��رم، فرهنگ را 
نشانه گرفته اند و سخنان امام خامنه ای در 
جمع افسران جنگ نرم یعنی همان جوانان 
و دانش��جویان انقلابی کشور، نشانه اهمیت 
این موضوع است که برخی مسؤولان از راه 
اصلی برای اهمیت دادن به مسائل فرهنگی 
در کش��ور غافل مانده اند و اینجاس��ت که 
جوانان باید آتش به اختیار باش��ند و کارها 

را جلو ببرند.
یک��ی از مهم تری��ن اقدامات دش��منان 
نظام مق��دس جمهوری اس��لامی ایران در 
جنگ نرم، ایجاد تغییر محاسباتی در میان 
مسؤولان ارش��د و عالی رتبه حوزه فرهنگی 
اس��ت؛ دش��من در جنگ نرم دنبال ایجاد 
اختلال در دس��تگاه محاس��باتی مسؤولان 
و ایج��اد خل��ل در نظ��ام تصمیم س��ازی و 

تصمیم گیری نظام است.
دستور انقلابی و جهادی آتش به اختیار 
فرمانده��ی کل قوا با ه��دف انگیزه دهی و 
ایجاد شور انقلابی در میان نیروهای جوان 
صورت پذیرفته اس��ت ت��ا نیروهای انقلابی 
ضمن باور خود، امکان بروز س��رخوردگی و 
انفع��ال در میان خود را از بین ببرند و خود 

را باور کنند.
تجرب��ه نش��ان داده بصی��رت انقلابی و 
حرک��ت جهادگون��ه م��ردم در صحنه های 
مختل��ف نظ��ام و ولایتمداری آنان س��بب 
ش��ده اس��ت همواره در آتش ب��ه اختیارها 
درست عمل کرده و درست تصمیم بگیرند 
و حس��اب خود را از کسانی که خلاف این 
رویه عمل کرده اند- یا می کنند- جدا کنند.
فرمان جهادی و انقلابی آتش به اختیار 
از س��وی فرمانده کل قوا به افس��ران جنگ 
نرم نش��ان دهنده دغدغه ارزش��مند و قابل  
ستایش رهبر معظم انقلاب نسبت به دیگر 
مس��ؤولان در حوزه مس��ائل فرهنگی است 
و آت��ش به اختی��ار بودن یعن��ی باید برای 
حفظ اس��لام و آرمان های انقلاب اسلامی و 
اس��تقلال کشور و مقابله با فرهنگ غربی و 
رواج آن فرهنگ مسموم در کشور به صورت 
منظم و با برنامه و دور از حاشیه عمل کرد.

دغدغ��ه فوق العاده حائ��ز اهمیت رهبر 
معظم انقلاب درباره مسائل فرهنگی سبب 
شد ایشان به افسران جنگ نرم که بخشی 
از آنها همین دانش��جویان هس��تند، فرمان 
آتش ب��ه اختی��ار بدهند، چرا ک��ه بعضی 
افراد با س��یره و من��ش و روش هایی که در 
پیش گرفته اند 3 مساله نظام یعنی استقلال 
کشور، حفظ اس��لام و آرمان های انقلاب را 

زیر سوال می برند.
وقت��ی برخی اف��راد حتی بعض��ا به نام 
مسؤول وظایف شان را در حول این 3 محور 
ندانن��د، نوبت ب��ه آتش به اختیار افس��ران 
جنگی می رسد؛ نمی توان گفت آرمان های 
انقلاب اس��لامی به پایان رس��یده و با این 
جمل��ه دوباره به حال��ت اول قبل از انقلاب 
اسلامی برسیم. هرگاه دیدیم این 3 مساله 
در کشور به خطر می افتد، باید به وظیفه مان 
عمل کنیم و آتش به اختیار بودن یعنی باید 

از روی نظم و برنامه باشد.
آتش به اختیار یعنی س��رداری همچون 
حسن طهرانی مقدم که از وی به عنوان پدر 
علم موش��کی و یکی از پایه گ��ذاران برنامه 
موشکی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی یاد 
می ش��ود، 3۰ س��ال کار جهادی کرد و کم 
خوابید و بیشتر کار کرد تا ما امروز بنشینیم 
و شاهد هلاکت یک عده تروریست داعشی 

باشیم.
ام��روز در عرص��ه جنگ ن��رم جوانان و 
افس��ران این جن��گ طاقت فرس��ا آتش به 
اختیارن��د و نبای��د ب��رای اج��رای کارهای 
فرهنگ��ی، جهادی و انقلاب��ی منتظر امر یا 
اقدام مس��ؤولان باش��ند و آتش ب��ه اختیار 
یعن��ی اینک��ه تلاش، س��عی و کوش��ش و 
پش��تکار و هم وغ��م خ��ود را ب��رای اجرای 
مس��ائل  فرهنگی در جامع��ه بگذاریم، زیرا 
امروز برخی مس��ؤولان به راحتی از کنار آن 

می گذرند.

مهدی چراغ زاده: متولد سال 21 است. در اندیمشک 
ب��ه دنیا آمده و خونگرمی عجیب جنوبی ها را دارد. 
خیلی از بزرگان شعر را درک کرده و با خیلی ها که 
برای نسل ما رویای غزل های عاشقانه است هم پیاله 
بوده! نخستین کتاب شعرش همزمان با نخستین 
کتاب »حس��ین منزوی« چاپ شده است و با هم 
دوستی دیرینه داشته اند. »محمدعلی بهمنی« امروز 
خود اس��تاد بسیاری از ترانه س��رایان و غزل سرایان 
جوان کش��ور است و اش��عار او در اذهان بسیاری از 
ایرانیان هس��ت. حالا او در هفته چن��د روز تهران 
اس��ت و چند روز بندرعباس! وقتی زنگ زدم برای 
مصاحبه گفت آمدم تهران خبر می دهم و خوش قول 
همان روز که رسید برای بعد از افطار قرار گذاشت. 
ساعت 11-1۰ شب، وقتی صدای پرنده ها لابه لای 
درختان شنیده می شد و مردمی قدم زنان در پارک 
به گفت وگو مشغول بودند روی یک نیمکت چوبی 
شروع کردیم به شعر گفتن، شعر خواندن و از شعر 
صحبت کردن! حاصل این همنش��ینی صمیمانه، 

گفت وگویی جذاب و خواندنی شده است.
***

  بعد از ظهور نیما عده ای از شاعران که تعدادشان 
هم کم نیس�ت معتقدند شعر کلاسیک دیگر توان 
انعکاس دغدغه های انس�ان معاصر را ندارد. به نظر 
شما ش�عر کلاس�یک می تواند دغدغه های انسان 

امروز را بیان کند یا خیر؟ 
نه تنها می تواند، بلکه ش��عر کلاسیک توانسته 
دغدغه های انسان امروز را بیان کند. شعر کلاسیک 
ما تحول پیدا کرده اس��ت به طوری که نمی توانیم 
منکر این تحول باش��یم، مگر اینک��ه از این تحول 
بی خبر باش��یم. با یک عده از اف��راد هم که رودررو 
می ش��ویم می بینیم که بی خبر هستند. خب! آنها 
بای��د بی خبری خ��ود را اصلاح کنند. ش��کل های 
ش��عری همگی قابل احترامند؛ اتفاقی که می افتد 
و تثبیت می ش��ود در هنر را نباید اینگونه قضاوت 

ک��رد. واقعیت این اس��ت که 
الان ش��عر کلاسیک ما خاصه 
در حوزه غ��زل برای خود آبرو 
و فضایی ویژه دارد. بسیاری از 
اش��عار این افراد متحول شده 
»ش��عریتی« ن��دارد، چرا که 
اصلا ما نمی توانیم بیندیشیم 
به چه شکلی شعر بگوییم. در 
واقع این خنده دار است، چون 
در واقع ش��عر اس��ت که ما را 

می گوید و این ما نیستیم که شعر را می گوییم. خب! 
اینها این ذات اندیشی را ندارند. شما هر شکل شعری 
را که ثبت ش��ده باش��د و حضور خود را نشان داده 
باشد، اگر با آن آشنا شده باشید، شناخت درونی از 
آن داش��ته باشید، خود آن شعر است که زبان بیان 
خود را برای ش��ما تعیین می کند. شما نمی توانید 
با ش��عر بعد از نیمای خودمان آش��نا باشید و بعد 
نمی توانید سدی شوید که آن را نگویید، چون آنجا 

شعر است که شما را می گوید. 
این به این معنی اس��ت که ما ثبت کننده شعر 
هس��تیم. کار شاعر این است که شعر را ثبت کند، 
چون ش��عر یک اتفاق اس��ت که در درون ش��اعر 
می افتد، آن هم به دلیل اس��تنتاج هایی که شامل 
هر انسانی می شود. استنتاج را هم اینگونه برای تان 
تعری��ف می کنم: در ش��رایط حال هر انس��انی دو 
وضعیت وجود دارد؛ یکی کشف دیداری و شنیداری 
اس��ت یعنی همین که من و شما الان داریم با هم 
حرف می زنیم شناختی هم از یکدیگر پیدا می کنیم، 
این کشف بیرونی و سطحی و آینه وار است ولی در 
همی��ن لحظه درون هر دوی ما حضوری نیز به نام 
استنتاج وجود دارد یعنی آن شنیده ها و گفته ها و 
نی��ز دیده های ما را غربال می کند و درون خود نگه 
می دارد. بعضی اوقات ممکن است در همان لحظه 
یا مدتی بعد این استنتاجات تبدیل به شعری شود 
که ما اصلا درباره آن نیندیشیده بودیم و آن استنتاج 
درونی مان ما را وادار کرده که آن را بنویس��یم. حالا 

این ش��عر می تواند در ش��کل کلاس��یک باشد یا 
در هر ش��کل دیگری.  ما به شکل های شعری که 
نمی خواهیم بی حرمتی کنی��م و بخواهیم بگوییم 
که این باید باش��د و آن نباید باش��د، اصلا قصد ما 
این نیست. در همه هنرها همین است و هنر دست 
اس��تنتاج درونی ما است. این حس درونی ما است 
که ما را متحول می کند برای حضور در یک شکل 
دیگر ش��عر یا ش��کل دیگر هنر ولی این امر به این 
معنا نیست که ما آن شکل اولیه را فراموش کنیم، 
در واقع آن ش��کل اولیه را باید متحول کنیم. البته 
نمی توان گف��ت ما این تحول را روی ش��عر انجام 
می دهیم، این حرف هم غلط اس��ت، چون خود ما 
هم متوجه نیستیم که چه با شعر کرده ایم و دیگران 

آن را قضاوت می کنند.
 بعد از انقلاب به ویژه بعد از جنگ تحمیلی فضای 
تازه ای برای ارائه آثار ادبی بویژه اش�عار عاشقانه به 
وجود آمد و این اشعار مجال ظهور و بروز بیشتری 
پیدا کردند ام�ا الان موضوعی که وج�ود دارد این 
است که اشعار عاش�قانه به سمت اشعار جنسی و 
ل�وس گرایش پیدا کرده اند و دیگر اثری از عش�ق 
شورانگیز و حماسی حافظ، سعدی و نیز در روزگار 
ما ش�عر امثال مرحوم منزوی وجود ندارد. آیا شما 
ای�ن موضوع را قبول دارید؟ اگر قبول دارید به نظر 
شما چرا اشعار به این سمت گرایش پیدا کرده است؟

بخش��ی از این موضوع مربوط به شرایط روزگار 
ما اس��ت. در دوران حافظ و سعدی و مولانا و اینها 
می بینید آنها شعر تغزلی می گویند ولی یک حرمتی 
در آن است برای اینکه شرایط اقلیمی آنها اینگونه 
بوده اما ش��ما در زمانی زندگی می کنید که وقتی 
در خیابان راه بروید خودتان می بینید که وضعیت 
چگونه است. همانطور که گفتم شعر یک استنتاج 
هنری اس��ت و می تواند آن چیزی را که وجود دارد 
هنرمندانه بیان کند. مشکل اینجاست که استنتاج 
درون خودمان را باور نداریم یا بس��یاری از ما هنوز 
چنین چیزی را نش��نیده ایم. 
شما اگر استنتاج درونی داشته 
باشید، حتی اگر این استنتاج 
عریان تر از چیزی که می گویید 
باشد، در بیانش به گونه ای است 
که خود به خود هم آن حرمت 
را دارد و هم این شرایط را بیان 
کرده اس��ت. ما این مس��ائل را 
در شعر گذشته هم داشته ایم 
منتها مس��اله بر سر تشخیص 
ندادن این است که ما یک ثبت کننده شعر هستیم 
نه س��راینده شعر. هر ش��رایطی که برای ما اتفاق 
می افتد و می نویسیم، حتی اگر یک ضعف تکنیکی 
هم داشته باشد، شعریت آن خیلی بیشتر از آن است 
که شما بنشینی و بخواهی ضعف آن را برطرف کنی. 

تمام حرف ما این است. 
ما به جوان امروز نمی توانیم ایراد بگیریم که چرا 
اینگونه شعر می گویید، بلکه باید به او بفهمانیم که 
درون شما باید کش��ف خود را بیان کند آن موقع 
خودش متوجه می ش��ود که کش��ف درونی چقدر 
تفاوت دارد با این چیزهایی که می نویسد. »منزوی 
بزرگ« می گوید: »مجال بوسه به لب های خویشتن 
بدهید که این بلیغ ترین مبحث شناس��ایی است.« 
همان بوس��یدن مباحث زیادی به دنبال خود دارد 
اما وقتی ما مبحثی را نمی شناسیم و فقط تماس دو 
لب را می سنجیم یک جور شعر می گوییم و وقتی 
آن مبحث را شناختیم شعری می گوییم که بسیار با 

اشعار گذشته تفاوت دارد. 
مهم این است یک انسانی خود را به عنوان یک 
ش��اعر باور داشته باش��د، در این صورت باید ذات 
ش��اعری را هم بشناسد و در آن صورت پرهیزی از 
این عریانی وجود ندارد، چون کلمات آنقدر درست و 
زیبا کنار هم نشسته اند که خود شما هم به این فکر 

نمی کنید که این را باید گفت یا نه؟ 
م��ا می توانیم ب��ه اینهایی که ای��ن تندروی ها 
را دارند، هش��دار دهیم که این ش��عر نیس��ت که 

می گویی! شما اگر چیزی را که ذات شعری داشته 
باش��د نمی توان گفت چرا گفتی؟ ولی موقعی که 
اینگونه نیست جای تذکر دارد.  همچنین نمی توانیم 
به یک بخش شعر موجود اهمیت ندهیم بلکه باید 
به آن شاعران هم بگوییم که اینگونه اشعار را نیز باید 
از اس��تنتاج درونی خود بیان کنیم. تاکنون از خود 
پرسیده اید چرا بین میلیون ها شاعری که از ابتدا تا 
الان داشته ایم، فقط یک عده ماندگار شده اند؟! برای 
اینکه شعرشان ذاتی بوده است. شناخته بودند که ما 
یک چشمیم که نگاه می کنیم ولی حق نداریم این 
نگاه را ثبت کنیم، بلکه آن ناگهان ها و استنتاجات 

باید اتفاقات را ثبت کند.
 چند س�الی اس�ت فضای مجازی و ش�بکه های 
اجتماعی باعث ش�ده بس�یاری از اشعار و ابیات به 
س�رعت منتشر ش�ود و دست به دس�ت بچرخد، 
ش�ما فضای مجازی را چقدر در شعر و ادبیات موثر 

می دانید؟ و آیا این تاثیر مثبت است یا منفی؟
تکنولوژی در عین اینکه به درد بشر می خورد، 
دشمن بشر هم هست. یعنی به باور من تشخیص ها 
باید درست باشد اگر نه به عنوان مثال وقتی شما با 
یک انسانی که دوستی می کنید، اگر شبانه روز هم 
با او باش��ید نمی توانید ذات او را بشناسید، موقعی 
هم می بینید زخمی زد و پشیمانید که چرا او را در 
این همه مدت نشناختید، تکنولوژی هم یکی از این 
مقوله هاست. ولی نکته اینجاست که آیا شما همه 
آنها را شاعر می شناسید که بخواهید از آنها گله ای 
داش��ته باشید؟ نکته این اس��ت که هر چیزی یک 
منظر درونی دارد و یک منظر بیرونی که از ابتدا تا 
کنون با ما است. هر چیزی که یک بخشش یا هنری 
نباشد یا اخلاق در آن نباشد آسیب رسان است. ولی 
چه کسی می تواند آن را تشخیص بدهد؟ آن کسی 
که به ذات خود ایمان داشته باشد یعنی قبول داشته 
باشد که یک شاعر حق پیش اندیشی نوشته شدن 
یک شعر را ندارد. این موضوع در بی اختیاری هایی 
که وجود دارد و شما آن را ثبت می کنید ارزشمند 
است. اصلا اینها چون از صافی درونی و ذاتی انسان 
عبور می کنند و ذات و فطرت انسان به سمت خوبی 
گرایش دارد هیچکدام شان آسیب رسان نیستند ولی 
اگر فقط از کشف بیرونی و دیداری حاصل شوند و 

آن را ثبت کنیم آسیب رسان است. 
 در هر حال الان این اشعاری که شما آن را حاصل 
کش�ف بیرونی و آسیب رس�ان می دانید به سرعت 
در حال بروز و انتش�ار اس�ت و به دس�ت مردم هم 
می رسد، به نظر شما این اشعار با توجه به پیام هایی 
که به مردم منتقل می کند چقدر بر مردم اثر خواهد 
گذاشت؟ آیا این اشعار می تواند ماندگاری اشعاری 
مانند حافظ را داشته باشد و سال ها در میان مردم 

باقی بماند؟ 
اینک��ه این اش��عار برای فرداه��ا باقی نمی ماند 
صددرصد است. این دسته از شعرها مانند ترانه هایی 
اس��ت که می ش��نوید ولی در عین ح��ال جامعه 
نمی تواند اینها را نش��نود. اگ��ر ما به یک فضای باز 
معتقد باشیم این نظارت نباید باشد اما اگر به یک 
فضای اخلاق معتقد باشیم، خب، باید باشد؛ فضای 

اخلاق همان مقوله درونی است که اشاره کردم.
 ش��ما در نظر بگیرید تمام این شرکت هایی که 
آلبوم های موسیقی می س��ازند اگر بهترین شعرها 
را به خواننده و آهنگس��از بدهن��د، خواننده قبول 
نمی کند؛ می گوید به درد کنسرت نمی خورد. اینها 
در کنسرت ها شعرهای خاصی را می خواهند، زیرا 
این جوان ها که کنسرت برو هستند، فقط می خواهند 
بروند تا یک تخلیه احساسات، بعضا هم فیزیکی )با 

خنده( داشته باشند.
 بسیاری از اوقات کاری که اصلا مجوز ندارد، پخش 
می شود. آن خواننده می رود و زیرزمینی می خواند 
و با همین فضای مجازی آن را پخش می کند. ش�ما 
الان در نظ�ر بگیری�د که در جامعه خ�ود ما از نظر 
تش�خیص حتی دعوتنامه ها این اس�ت که شما را 
به عنوان کارشناس دعوت می کنند که بیایید این 
شعر را کارشناسی کنید، پیش از اینکه پخش شود 
نقطه نظر خود را بگویید ولی در خود وزارت ارشاد 
ما، یکبار هم به اینها نمی گویند کارشناس! یعنی اگر 
ش�ما بروید بگویید که چرا این کار مجوز نگرفته یا 
مقداری از آن حذف ش�ده؟ نمی گویند تش�خیص 
کارش�ناس بوده، می گویند تش�خیص ممیز است، 
بروید ببینید چرا این کار را کرده اس�ت؟ خودشان 
هم کارشناس�ی را قبول ندارن�د و می گویند ممیز 
هستند. از نظر معنای درونی کارشناس کسی است 
که مشکلات و ضعف شعر را بیان می کند، قوت آن 
را نی�ز بیان می کند اما ممیز کس�ی اس�ت که فکر 
کسی را ممیزی می کند بنابراین وقتی به کارشناس 
می گویند ممیز، آن ش�خص بع�د از مدتی باورش 
می شود که ممیز است. یعنی طرف می گوید که من 

حقوق ممیزی می دهم، نه کارشناسی!
نگاه شما خیلی دلسوزانه و قابل تحسین است 
ولی اولا هیچ کدام اینها ماندگار نیست که بخواهید 
فکر کنید اینها جامعه را به طرف خود می کشاند بلکه 
بر عکس خود جامعه هم این اشعار را غربال می کند، 
یعنی شعر خوب را می گیرد و شعر بد را پس می زند. 
ش��ما حرف تان بسیار درست است که آسیب رسان 
اس��ت ولی آسیب رسان برای نسل های بعد نیست، 
چرا که نسل های بعد با اس��تنتاج های درون خود 
روبه رو هستند و چیزی که از هر نسلی باقی می ماند 
بس��یار اندک است. مانند میلیون ها شاعری که در 
تاریخ هس��تند ما فقط 7، 8 یا 1۰تا را می شناسیم. 
تازه اینها را کمی زیاده روی کردیم. ش��عر امروز هم 
برای فرداهای ما هیچک��دام از این ضعف هایی که 
امروز ما را آزار می دهد باقی نمی گذارد. تعداد اندکی 

می ماند که همان ها هم ارزش ماندن دارد. 
ما در گذش��ته آدم هایی داش��تیم که با نقد ها و 
بررسی های ش��ان که خیلی توهین آمیز بود، تمام 
ش��اعرهایی را ک��ه در آن دوره خودش��ان بودند به 
فحش هم کش��یدند ولی در نهایت خودش��ان هم 
نتوانس��تند در آن حوزه چیزی را ارائه بدهند و اگر 
ه��م دادند، چیزی بوده که نخواهد ماند؛ اگر ش��ما 
دلشوره آن را داشته باشید. اینها دلشوره هایی است 
که هر انسان متعهدی دارد برای جامعه خویش ولی 
در واقعیت هیچ تغیی��ری نمی توانند بدهند، چون 

خود جامعه است که تغییر می دهد. 
اگر بخواهیم به تاریخ نگاه کنیم مثلا در دوران 
ام��ام حس��ین علیه الس��لام، م��ردم آن دوره و آن 
سرزمین و در آن لحظه متهم بودند ولی حتی با آن 
همه ظلم هایی که بر حضرت روا داشتند و گذشت 
این همه سال از آن حادثه، ببینید امام چگونه برای 
ما تجلی پیدا کرده اس��ت؛ ما امام حسین را بر سر 
خود جای می دهیم، چون هرکاری هم بکنند ذات 
چیزی را نمی توان تغییر داد و همین هم باعث شده 
امام حسین علیه السلام خود به خود در جهان جاری 
باش��د. به نظر من افراد را نبای��د در جامعه امروزی 
محک��وم کنیم، زی��را آنها در یک ج��ا یک چیزی 
می ش��نوند و در جای دیگر چیز دیگر و به همین 
خاطر بین چند چیز مانده اند و خود آنها هم مانده اند 
که چه کاری باید انجام دهند ولی اگر شاعران ذات 
هنری درون خود داشته باشند، به گونه ای مطلوب 

در شعرشان ظهور می کند.
 شما هم به این نکته اذعان داشتید که آفت هایی 
در ش�عر وج�ود دارد، از نظر ش�ما راه مقابله با این 

آفت ها در شعر چیست؟
بهترین و تنها راه مقابل��ه با این آفت ها نگاه به 
درون اس��ت. منوچهر نیس��تانی که ما در آن زمان 

اشعارمان را نزد ایشان می بردیم 
یکی از ویژگی هایش این بود که 
ب��دون اینکه بخواهد از ما ایراد 
بگیرد، با تغییر واژگان شعر ما 
کاری می کرد که اتفاق بس��یار 
زیبای��ی در ش��عر می افتاد اما 
بتوانید  باید خودتان  می گفت 
از این معادل سازی ها استفاده 
کنی��د و خودتان در ش��عرتان 
این اتفاقات شعری را رقم بزنید، 

باید بیندیشید و به آن شدن فکر کنید. الان جامعه 
درحال تغییر دادن ما اس��ت؛ چیزی را به ما نشان 
می دهد و می گوید باید آن را ببینید و در مورد آن 
حرف بزنید. از نظر من هر چیز منفی، در درون خود 
چیزی مثبت نیز دارد، ما از گذشتگان یاد گرفته ایم 
که هن��ر را از بی هنر ها بیاموزی��م مانند این جمله 

معروف »ادب از که آموختی؛ از بی ادبان«.
 وضعیت ش�عر ج�وان ام�روز را چگون�ه ارزیابی 
می کنید؟ آینده ش�عر کلاسیک از نظر شما چگونه 

خواهد بود؟
ارزیابی م��ن از آینده در رابطه با امیدواری های 
من است ولی باید و نباید خودش معلوم است. در 
ش��عر و ترانه امروز، اس��تعداد هایی وجود دارند که 
ش��بیه به معجزه اند.  شما به هر شهرستانی بروید 
ش��اعر هایی را گیر می آورید که من با دیدن آنها از 
خودم خجالت می کشم می گویم شاعر هستم. در 
همین جزیره قش��م، یک خانم دریانوردی هست 
در روس��تای درگهان، در 12 سالگی می گوید: »نه 
فقط باغچه، یک مزرعه دارم در آب/ و در اندیش��ه 
که جز خ��ود چه ب��کارم در آب؟« ما در این همه 
مراکز فرهنگی زندگی می کنیم، از اندیشه ما بعید 
اس��ت به چنین چیزی برس��د. این خانم شاعر در 
ادامه می گوید: »فکر هم بالینی مرغان مهاجر دارم/ 
لاک پشتانه اگر زیست تبارم در آب«. ببینید! او در 
12 یا 13 س��الگی چه نگاهی دارد، اصلا انگار شعر  
آدم های نیما را غزل کرده است: »آی آدم ها که در 

ساحل نشسته شاد و خندانید/ یک جسد عمریست 
در آب اس��ت و هی��چ از او نمی دانی��د«. آنقدر این 
اس��تعداد ها در جامعه هستند و خاصه در روستا و 
مناطق دورافتاده که دیده نمی شوند. انگار صافی ها 
به دست آنهاست. برای تمام چیزهای ناصافی که ما 
غصه آن را می خوریم او صافی ها را انجام می دهد. 
از این جن��س آدم ها در تمام اس��تان ها خاصه در 
روستاها هستند. در بعضی جاها خود من خجالت 
می کشم که بگویم شاعر هستم. حتی در یک سنی 
که ما در آن سن نمی فهمیدیم شعر چیست، شعر 
را که فهمیده هیچ بلکه بهترین های ش��عر را هم 
می شناسد. کش��ف اینگونه افراد مهم است،  اینکه 
اینها را کشف و معرفی کنیم.  اما در مقابل موضوع 
دیگری هم وجود دارد و آن این اس��ت که اگر شما 
جلوی سالن های کنسرت بروید متوجه می شوید 
برخی  دوست دارند به این کنسرت ها بروند و انرژی 
خودش��ان را تخلیه کنند. البته نمی خواهم بگویم 
این کنسرت ها خوب است نظر من این نیست ولی 
بعضی می گویند اینها هم نیاز جامعه است و چیزی 
نیس��ت که با حرف من و شما تغییر کند ولی باور 
داریم استنتاج ها می تواند غربالی در دست بگیرد و 
انسان ها بهترین ها را در تاریخ خود ثبت کنند، مانند 

گذشته تاکنون.
 در صحبت های تان به منوچهر نیس�تانی اش�اره 
کردید؛ نیس�تانی از لحاظ شخصیت شعری و ادبی 

چگونه بود؟
منوچهر نیس��تانی یک اتفاق بود، اتفاقی برای 
من و منزوی و سایر دوستانی که فرصت درک او را 
پیدا کردند. »حنجره زخمی تغزل« منزوی و اولین 
مجموعه ش��عر من با هم و در یک روز، س��ال 57 
توسط انتشارات بامداد منتشر شد. هر وقت منزوی 
از زنجان به تهران می آمد می گشتیم و نیستانی را 
هر جا می توانستیم می یافتیم و از او بهره می بردیم 
البت��ه این فرصت لطف جناب نیس��تانی به من و 
منزوی بود، هر موقع هم می رفتیم مثل الان من و 
شما در پارکی یا حتی گوشه خیابان هم می نشستیم 

و ساعت ها با ایشان صحبت می کردیم.
نیس��تانی ما را دگرگون کرده بود، من که حالا 
کندذهنی هم داشتم ولی نیستانی بود که منزوی 
را متوجه هوشمندی اش کرده بود و به او می گفت 
تو خیلی فراتر هستی و رس��التی بزرگ داری. هر 
موقع هم نزد نیستانی می رفتیم واقعیت این بود که 
من ش��اید یکی یا دو تا غزل گفته بودم اما منزوی 
بزرگ ش��اید 12-1۰ تا غزل گفته بود. موقعی که 
اشعارمان را برای نیستانی می خواندیم، این انسان 
بزرگ هیچوقت هم نمی گفت این غلط و اش��تباه 
است یا ضعیف است، ذهن او همیشه آنقدر حاضر 
در آفرینش ب��ود که وقتی ما 
ش��عری می خواندی��م اگر نزد 
او ی��ک ی��ا دو بیتش ضعفی 
داش��ت همانج��ا می آفرید و 
می گفت که یکبار اینطور هم 
بخوانید و ببینید چطور است، 
تازه وقتی ما ش��عر را دوباره با 
تغییرات ایش��ان می خواندیم 
متوجه می ش��دیم که با نگاه 
خودمان چق��در تفاوت وجود 
دارد. اینج��ا ب��ود که متوجه ش��دیم ش��اعر برای 
آفرینش ش��عر، آفرینش درونی باید داش��ته باشد 
مثل نیس��تانی که همانجا ابیاتی می س��ازد بدون 
آنکه به آن اندیشیده باشد، نیستانی می گفت شعر 
باید خودش ساخته شود به همین سرعتی که در 
ذهن من اتفاق می افتد باید در ذهن شما هم اتفاق 
بیفتد. اگر کسی شعری را بگوید و بعدا آن را اصلاح 
کند، همین پیش اندیشی آن را از شعر بودن خارج 
می کند. چون ذات هنر اصلا پیش اندیش��ی ندارد. 
ذات هنر یک سطح درونی هست که ناگهان خود 
را نش��ان می دهد. اگر 2 س��اعت برای ویرایش آن 
زمان بگذارید در واقع 2 ساعت آن شعر را تخریب 
می کنید. باید در یک آن بتوانید آن را تغییر دهید، 
این یعنی اینکه هم ش��ما شاعرید و هم توانستید 
از واقعیتی که در درون شماس��ت بهره ببرید. این 
مقوله ه��ا را این عزیزان حتی روی خود هم تجربه 
نکردند. خب! همین باعث می شود در ویرایشی که 
انجام می دهند ذات شعر قشنگ جلوه نکند و مثل 
این است که آن شعر را نقاشی کرده اید. متأسفانه 
در روزگار ما ش��اعر این اندیش��یدن را که از منظر 
خود گمان می کند اندیشه است تحول می داند، در 
صورتی که اینطور نیس��ت، اندیشیدن درون شما 
درست است نه اندیشیدن بیرون. اگر این را بپذیرید 
و هیچوقت به فکر پیش اندیشی نباشید که بتوانید 
شعری را در هر شکلی بگویید، آن شعر وجهه خود 

را در خود شعر پیدا می کند. 

گفت وگوی »وطن امروز« با استاد محمدعلی بهمنی

جامعه غربال می کند 
و شعر بد را پس می زند
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چیزی که در آن رعایت اخلاق نشود آسیب رسان می شود

 ه�ر چی�زی که ی�ک بخش�ش یا 
هنری نباشد یا اخلاق در آن نباشد 
آسیب رسان اس�ت. ولی چه کسی 
می تواند آن را تش�خیص بدهد؟ آن 
کس�ی که به ذات خود ایمان داشته 
باش�د یعنی قبول داش�ته باشد که 
یک شاعر حق پیش اندیشی نوشته 

شدن یک شعر را ندارد

م�ا به جوان ام�روز نمی توانیم ایراد 
بگیری�م ک�ه چ�را اینگون�ه ش�عر 
می گویید، بلکه باید به او بفهمانیم 
که درون ش�ما باید کش�ف خود را 
بیان کن�د آن موقع خودش متوجه 
می ش�ود که کش�ف درونی چقدر 
تف�اوت دارد ب�ا ای�ن چیزهایی که 

می نویسد
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